
Interviu scris al cotidianului român „Adevarul” cu președintele Republicii 

Federale Germania, Joachim Gauck, cu ocazia vizitei de stat întreprinse în 

România în perioada 20-22 iunie 2016  

 

1. Domnule președinte, cum vedeți importanța relației Germania-România, mai 

ales în contextul crizelor cu care se confruntă în acest moment Uniunea 

Europeană? 

Germania este prieten, partener și aliat de nădejde al României în Uniunea 

Europeană și în NATO. Statele noastre, România și Germania, sunt caracterizate de 

o atitudine pro-europeană și de conștiința faptului că putem face față crizelor și 

provocărilor timpurilor în care trăim doar acționând în comun, în cadrul UE. 

Îndeosebi crizele actuale ne îndeamnă să intensificăm și să consolidăm relațiile 

noastre. Acesta este și unul dintre motivele vizitei mele în țara dumneavoastră. 

 

2. Care sunt principalele teme pe care vreți să le abordați cu președintele Iohannis 

și cu autoritațile române&partenerii români de discuții? 

Discuțiile pe care le voi purta vor fi axate pe variatele si intensele noastre relații 

bilaterale. Acestea se manifestă nu doar sub forma unei ample cooperări economice 

între țările noastre, ci și în domeniul politic, social, economic și cultural. Vom 

aborda și aspecte care privesc țările noastre și Uniunea Europeană ca întreg, aspecte 

asupra cărora trebuie să ne aplecăm împreună: situația din Ucraina, gestionarea 

refugiaților și a cauzelor acestei crize, dar și încrederea din ce în ce mai scăzută în 

Uniunea Europeană. Nu în ultimul rând doresc să aflu de la partenerii mei de 

discuție cum a evoluat procesul de reformă a justiției și administrației din România, 

în special în ceea ce privește recentele eforturi de combatere a corupției. 

3. Ce pot face Germania și România pentru viitorul Uniunii Europene? 

În cadrul UE noi trebuie să reapreciem tot ce am obținut până în prezent împreună 

prin proiectul de integrare al Uniunii Europene – și am obținut foarte mult. Tocmai 

în contextul numeroaselor crize pentru care Europa este chemată să găsească 

soluții, în rândul cetățenilor se nasc, așa cum este normal, îndoieli referitor la 

capacitatea UE de a gestiona aceste provocări.  



Împreună, statele membre – așadar și România și Germania – trebuie să ia în serios 

grijile cetățenilor, precum și întrebările pe care aceștia doresc să le adreseze 

Uniunii, și să ofere răspunsuri. Trebuie să facem în așa fel încât Uniunea 

Europeană – istoria, realizările, regulile, acțiunile și perspectivele acesteia – să 

devină și mai vizibile. 

Însă la fel de important este ca împreună, în cadrul unui dialog constructiv al 

tuturor statelor membre ale Uniunii Europene, dialog axat pe identificarea de 

soluții, să convenim asupra unor reacții solidare la provocările curente. 

 

4. Vorbind despre criza refugiaților, politica Germaniei de a-i primi pe refugiați cu 

brațele deschise a creat un val de critici atât pe plan intern, cât și la nivel 

european, în timp ce Germania a acuzat lipsa de solidaritate la nivelul UE. Cine 

are dreptate în această dispută? 

Există principii și valori de nestrămutat pe care am decis să ni le asumăm împreună 

și care ne leagă în cadrul Uniunii Europene. În contextul crizei refugiaților nu este 

vorba despre cine are dreptate și cine nu. Însă, în mod evident, există puncte de 

vedere diferite vis-a-vis de acest subiect, aceasta și ca urmare a experienței istorice 

diferite și a mentalităților generate de aceasta. Discuțiile pe care le purtăm 

actualmente denotă că încă nu ne cunoaștem suficient de bine pentru a putea urmări 

și înțelege rațiunile care stau la baza acțiunilor unora sau altora dintre noi. Această 

experiență – în special cea a ultimelor luni – ne învață cât de important este 

dialogul deschis și critic pentru ca la final, cunoscându-ne mai bine unii pe alții, să 

putem identifica soluții acceptabile pentru toate părțile implicate.   

5. România s-a opus, ca și alte state, politicii de redistribuire a refugiaților pe baza 

cotelor obligatorii. Credeți că este nevoie de mai multă solidaritate din partea 

României în abordarea acestei probleme? 

Și în viitor vor exista refugiați care vor căuta adăpost în statele membre ale UE. 

Trebuie să ne așteptăm la acest lucru și să fim pregătiți. Existența unor poziții 

diferite în cadrul Uniunii Europene – inclusiv în legătură cu aspecte atât de 

importante precum cel al refugiaților – ține de esența Uniunii noastre democratice 

de state membre cu drepturi egale. Așadar este cu atât mai important să păstrăm un 

schimb de opinii constructiv și să punem în aplicare deciziile legitime luate la 



nivelul UE. De aceea sunt recunoscător pentru disponibilitatea Guvernului 

României de a-și asuma deciziile europene privind primirea de refugiați, tocmai 

pentru că cunosc obiecțiunile de principiu existente în această chestiune. 

6. Ați creat o instituție și un model pentru fostele țări comuniste pentru a gestiona 

dificila problema a dosarelor poliției politice comuniste și a influenței acestor 

dosare în societatea nostră de astăzi. Regretați ceva în acest proces de deschidere 

a dosarelor poliției secrete?  

Pentru misiunea noastră nu au existat modele. La acel moment, nicăieri în lume 

victimelor nu le fuseseră făcute accesibile dosarele poliției secrete care fusese 

organul principal de oprimare al dictaturii. După Revoluția Pașnică din anul 1989, 

noi am reușit să avem în vedere, atunci când am deschis dosarele, în primul rând 

interesele și nevoile victimelor și să facem posibilă o asumare istorică, politică și 

juridică a trecutului. 


